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(Az ülés kezdetének időpontja: 10 óra 08 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

BARCZA ATTILA (Fidesz), az albizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: 
Tisztelt Képviselőtársaim! Köszöntöm a Turisztikai Albizottság ülésén megjelent 
képviselőket és azokat, akik jelen vannak a Gazdasági Bizottság részéről. Tisztelettel 
köszöntöm meghívott vendégünket, dr. Guller Zoltánt, a Magyar Turisztikai 
Ügynökség igazgatósági elnökét és Könnyid Lászlót, a Magyar Turisztikai Ügynökség 
vezérigazgatóját. Köszönöm, hogy elfogadták a bizottság meghívását.  

Elsőként a határozatképesség megállapítására kerül sor. A jelenléti ív alapján 
megállapítom, hogy a Turisztikai Albizottság mai ülésén öt fő személyesen, két fő 
tanácskozási joggal van jelen; helyettesítési megbízást két képviselőtársunk kapott. 
Albizottságunk tehát határozatképes, és munkánkat meg tudjuk kezdeni.  

Az ülésre szóló meghívót képviselőtársaim előzetesen megkapták. Kérdezem, 
hogy ki az, aki a kiküldött napirendi javaslatot elfogadja. Kérem, jelezze 
kézfelemeléssel! (Szavazás.) Köszönöm.  

Megállapítom, hogy a napirendet egyhangúlag, 5 igen szavazattal, 
helyettesítésekkel 7 igen szavazattal elfogadtuk.  

Tájékoztató a turizmus ágazat helyzetéről és kilátásairól 

Rátérünk az 1. napirendi pontra: tájékoztató a turizmus ágazat helyzetéről és 
kilátásairól. Még egyszer köszöntöm Guller Zoltán elnök urat, és megkérem, hogy 
tartsa meg a tájékoztatóját.  

Azt láthatjuk - itt a Gazdasági Bizottságban különösen - , hogy az elmúlt 
években nagyon sok olyan nehézséggel szembesült a magyar gazdaság, ami bizony 
kihívások elé állított minket; és túlzás nélkül állíthatjuk, hogy a turisztikai szektor is 
egy ilyen volt, ennek a sérülékenysége megmutatkozott. De azt gondolom, látható az 
eredménye annak a most már több mint öt éve zajló, desztinációalapú fejlesztési 
politikának és megközelítésnek és annak, hogy az élmény- és attrakcióelemek kiemelt 
szerepet kapnak a fejlesztésekben. Ez mind megmutatkozott a szektor gyors 
helyreállásában. És az elmúlt hetekben is hallhattunk olyan statisztikákat, amelyek 
már újra bizakodásra adnak okot, több adatban is a tavalyi év hasonló időszakához 
képest jelentős javulást értünk el, nemcsak Budapesten, hanem az egész országban.  

Igazgatósági elnök úr, arra kérem, hogy akkor tartsák meg a beszámolót. Utána 
a bizottság tagjainak, ahogyan szoktuk, egy körben lesz lehetőségük a kérdéseiket 
feltenni. Parancsoljon, elnök úré a szó.  

Dr. Guller Zoltán tájékoztatója 

DR. GULLER ZOLTÁN igazgatósági elnök (Magyar Turisztikai Ügynökség): 
Elnök úr, köszönöm szépen a szót. Nagy tisztelettel köszöntöm én is önöket. Én 
elsősorban a tavalyi évi eredményekről, számokról szeretnék tájékoztatást adni; most 
már egészen 2024. március 23-áig vannak információink. Elmondanám az idei 
számokat, illetőleg az előrejelzést, hogyan látjuk a következő néhány hónapot a 
turisztikai számokat tekintve.  

A 2023. évben több mint 40 ezer darab magyarországi szálláshelytől jöttek 
információk az adatszolgáltató központba, az NTAK-ba. Ebből az látszik, hogy 
Magyarországon tavaly több mint 1000 darab szálloda, több mint 1300 darab panzió, 
272 darab kemping, 236 darab üdülőháztelep, 402 darab közösségi szálláshely 
működött, és 37 ezer darab magán- és egyéb szálláshely. Ugye, ez a szám, ami hatalmas, 
főleg Budapesten az airbnb-s lakások, vidéken a kisebb kiadó szobák, házak. Az látszik 
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egyértelműen a számokból, hogy a turisztikai ágazat kapacitása meghaladta a járvány 
előtti szintet, tehát több egység működött, mint ’19-ben működött Magyarországon.  

A 2023. évben összesen 16 millió vendéget köszönthettünk Magyarországon, 
akik 41 millió vendégéjszakát töltöttek el nálunk. Ez a vendégszámot tekintve több mint 
5 százalékos növekedés volt az egy évvel korábbihoz képest, a vendégéjszakaszámot 
pedig 2,6 százalékkal haladtuk meg tavaly a ’22-es évhez képest.  

Az összesített vendégszám a ’19-es évtől még mindig elmaradt, 1,8 százalékkal 
kevesebb vendéget köszönthettünk. Ennek mi két okát sorakoztattunk fel: az orosz-
ukrán konfliktust, illetőleg a gázai konfliktus is számottevő turistaelmaradást okozott. 
Én azt tudom fejből, hogy a gázai konfliktus után csak Budapestről 260 ezer darab 
vendégéjszakát mondtak vissza az izraeli vendégek. Tehát világosan látszik, hogy a 
háborús zónákból a turisták nem jönnek. Az elmaradt turisták számából több mint 
egymillió vendégéjszakát becsülünk az orosz-ukrán, illetve az Izrael-gázai konfliktus 
miatt.  

Továbbra is nagyon jó hír az, hogy a tavalyi év során a vendégéjszakák 
52 százaléka belföldi turistáktól érkezett; külföldről a legtöbben Németországból 
jöttek, Csehország, Egyesült Királyság, Lengyelország és Románia, ez volt a top 5 küldő 
országunk. Ami érdekes még, hogy a mobilcella-információk alapján azt látjuk, hogy 
’23-ban közel 13 százalékkal több egynapos látogatót láttunk Magyarország területére 
érkezni.  

Az országos vendégéjszaka-forgalom egyharmada Budapesten realizálódott, ez 
nagyjából majdnem 14 millió vendégéjszakát jelentett, ez 13 százalékos növekedés az 
egy évvel korábbihoz képest, és a külföldi turisták csak 3,5 százalékkal voltak 
kevesebben, mint a rekordévben, ’19-ben. A másik kétharmadot vidéken regisztráltuk, 
ez majdnem 28 millió vendégéjszakát jelentett, ez pedig a ’22-es év azonos időszakához 
képest 2,2 százalékkal, a ’19-es rekordévhez képest pedig kevesebb mint 1 százalékkal 
volt alacsonyabb. 

Sokat beszéltek a Balatonról is a tavalyi évben. Itt szeretném azt elmondani, 
hogy a Balatonnál ’23-ban 9 százalékkal több vendég volt, mint a rekordévben, ’19-ben. 
Tehát a Balatonnál szerintünk, mi úgy láttuk, hogy meglehetősen sokan pihentek a 
tavalyi év nyarán. A szálláshelyek árbevétele 859 milliárd forintot tett ki, ez 
23 százalékkal magasabb, mint egy évvel korában, a vendéglátóhelyek pedig 
1800 milliárd forintot realizáltak bevételként, ez 18 százalékkal magasabb, mint egy 
évvel korábban.  

A SZÉP-kártyáról néhány dolgot hadd mondjak még el! A ’23. évben a feltöltések 
összértéke meghaladta a 445 milliárd forintot, ami 25 százalékkal magasabb, mint egy 
évvel korábban, és a rekordévhez képest pedig 83 százalékkal több pénzt töltöttek fel a 
munkáltatók a munkavállalók számlájára. A SZÉP-kártya-kifizetések is dinamikusan 
emelkedtek, közel 450 milliárd forintnyi forrást használtak fel a kártyatulajdonosok a 
tavalyi évben. Ez az összeg 17 százalékkal magasabb, mint az előző évben, és 
136 százalékkal magasabb, mint a ’19-es rekordévben. A SZÉP-kártya, azt gondolom, 
hogy egy olyan termék, amely bevált, és mindenképpen a vidéki magyar turisztika 
mozgatórugójának tartjuk. A SZÉP-kártyákon december végén 83 milliárd forint állt 
még a kártyabirtokosok rendelkezésére. 

A tavalyi évben azt is látjuk, hogy jelentős bővülést okozott az Európa Liga-
döntő, az atlétikai világbajnokság és a Szent István-napi rendezvénysorozat is.  

Az idei évben január 1-jétől március 23-áig vannak számaink. Itt az látszik, hogy 
2,5 millió vendéget és több mint 6 millió vendégéjszakát regisztráltak a magyarországi 
szálláshelyek. Ez a szám döbbenetes növekedés, majdnem 20 százalékkal magasabb, 
mint egy évvel korábban, és már ebben az évben az első három hónapban több mint 
2 százalékkal magasabb, mint a rekordévben volt. Ha most nem történik - remélhetőleg 
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- semmilyen újabb konfliktus a világban, ami bennünket érintene, akkor azt gondolom, 
ebben az évben mérhető módon meg fogjuk haladni a ’19-es rekordév számait, 
majdnem 20 százalékos bővülést regisztráltunk az egy évvel korábbiakhoz képest. 

A vendégéjszakák száma is kedvezően alakult: 15,5 százalékkal magasabb, mint 
tavaly volt, és ’19-hez képest több mint 5 százalékkal több vendégéjszakát könyveltünk 
el az év első majdnem teljes három hónapjában. A belföldi vendégéjszakák száma közel 
3 millió volt, 13 százalékkal több, mint egy évvel korábban, ami szerintem szintén 
érdekes, hogy a belföldi turisztika 13 százalékkal nőtt az első három hónapban az előző 
évhez képest. A külföldiek több mint 3 millió vendégéjszakát töltöttek el nálunk, ami 
18 százalékkal magasabb, mint egy évvel korábban, sőt, a ’19-es évhez képest itt is 
7 százalékkal túl tudtuk teljesíteni a rekordév számait. 

Ami talán fontos még, a vidéki Magyarország. Itt 3,5 millió vendégéjszakát 
regisztráltunk január 1-je és március 23-a között, ez 14 százalékkal több, mint egy évvel 
korábban. Tehát jelenleg minden olyan mérőszámnál, amelyet mérünk - vendégszám, 
vendégéjszakaszám, költés -, jelentős növekedést látunk. Örömteli hír, hogy a 
turisztikai infláció véget ért, hiszen a vendégszám-növekedés százalékos aránya 
magasabb, mint az áremelkedés, tehát végre úgy tűnik, hogy a piac is helyreállt, tehát 
az árnövekedés gyakorlatilag alacsonyabb, mint a vendégszám növekedése. 

A bevételről beszélve: a szálláshelyeken 140 milliárd forint költést láttunk, ez 
20 százalékkal magasabb a ’22-es évhez képest, és a vendéglátóhelyeken pedig 
366 milliárd forintos bevételt tudtunk realizálni ugyanebben az időszakban. A SZÉP-
kártya-feltöltések összege az első két hónapban 50 milliárd forint volt, ami 
21 százalékkal magasabb, mint a tavalyi évben volt.  

Forecast, előrejelzés a következő időszakra. Mi azt prognosztizáljuk, hogy 
43 millió vendégéjszakát szeretnénk ebben az évben Magyarországon elkönyvelni, a 
tavalyi évhez képest 4 százalékos, a ’19-es évhez képest pedig 3 százalékos növekedést 
becsülünk. Az első negyedévben több mint 6 millió vendégéjszakát várunk, és május 
végéig, itt már azt látjuk, hogy több mint 4 millió be is van könyvelve előfoglalásként 
az NTAK-rendszerbe, ami azt jelenti, még egyszer, hogy ha nem történik valami 
váratlan esemény, akkor ez egy kiemelkedő turisztikai év lesz. 

Azt látjuk, hogy nyárra már most le van foglalva 4 millió vendégéjszaka, ami 
8 százalékkal magasabb, mint egy évvel korábban volt. Itt 60 százalékban belföldről, 
40 százalékban pedig külföldről érkezett foglalásokról beszélünk, szokás szerint 
Németország, Csehország, Lengyelország, Egyesült Királyság, és örömmel látjuk azt, 
hogy Izrael újra visszatérőben van, tehát az ötödik helyen már az izraeli vendégeknek 
a foglalását látjuk a saját rendszerünkben. A Balaton-térség, a Mátra, a Bükk, Budapest 
környéke az, ami a legnépszerűbb. Szeretném itt is elmondani, hogy nagyon-nagyon 
várjuk a budapesti repülőtér visszatértét, amelyhez óriási reményeket fűzünk, hogy 
újabb desztinációk nyílnak Magyarországról, amelyeket Budapesttel összekötünk.  

Ezek voltak a számaim, tisztelt elnök úr. Én még hoztam pár témát, nem tudom, 
hogy mi a helyes eljárásrend. Esetleg beszélnék, ha van igény, az NTAK-rendszernek a 
mostani állásáról, a Kisfaludy fejlesztési programról, és a szálláshely-minősítési 
témakör került még az elmúlt időszakban a sajtóba, ez esetleg érdeklődésre tarthat 
számot.  

Szeretném elmondani azt, hogy holnapután átadjuk végre a Balatonra érkezett 
négy új hajónkat, hivatalosan is üzembe állnak a kompok és a katamaránok. Illetőleg 
van diplomáciai témánk az EU soros elnökség kapcsán. Nagyjából ezekkel készültünk. 
Nem tudom, elnök úr, ezekbe belecsapjunk, vagy hogyan szeretné?  

 
ELNÖK: Igen, én azt gondolom, ezek érdeklik a bizottság tagjait, és ebből volt 

több, ami előzetesen eljutott hozzám, és el is juttattam az ügynökséghez. Úgyhogy 
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köszönöm, ha ezeket még elnök úr tájékoztatásként megadja. És utána térünk majd rá 
a kérdésekre, ha még marad.  

 
DR. GULLER ZOLTÁN igazgatósági elnök (Magyar Turisztikai Ügynökség): 

Tehát az NTAK, amire én talán a legbüszkébb vagyok az elmúlt évekből, ’19 óta működő 
és szerintem szakmatörténeti jelentőségű adatbázis. A mai napon több mint 47 ezer 
darab szálláshellyel, most már 34 ezer darab vendéglátóhellyel és 1654 darab 
turisztikai attrakcióval áll online kapcsolatban a Turisztikai Ügynökség, ami azt jelenti, 
hogy nem kell - erről talán beszéltünk már korábban - megvárnunk a KSH 68 nappal 
később érkező adatait, hanem gyakorlatilag én meg tudom nézni, hogy előző nap a 
turisztikai ágazat hogyan teljesített. A vendéglátóhelyek közül is -  34 ezer - most már, 
emlékeim szerint, 8500 adatküldő mindennap küldi a forgalmi információit. Tehát azt 
gondolom, hogy az NTAK-rendszer beérett. Tulajdonképpen nem nagyon szeretnénk 
ezt most már tovább fejleszteni, amivel foglalkozunk inkább: adatelemzők, adatkutatók 
foglalkoztatását végezzük, hogyan tudunk minél több információhoz jutni az NTAK-
rendszerből, hiszen a magyar turisztikai ágazat minden egyes pontján most már 
adatszolgáltatási kötelezettség és adatszolgáltatás áll fenn.  

Ugye, beszéltünk arról, hogy mobil-cellainformációkkal, bankkártyaadatokkal 
gyakorlatilag teljeskörűen be tudjuk mérni a turisztikai ágazat teljesítményét, és 
minden kampány hatékonyságát ez alapján mérjük, sőt ez alapján tervezzük is a 
kampányainkat. Erről talán beszélgettünk. Ha azt látjuk az NTAK-forecastok alapján, 
mondjuk, hogy Nyíregyházán a 44 éves dortmundi nők előfoglalása alacsonyabb a 
vártnál, akkor a 40 éves dortmundi nők social médiáján hirdetünk nyíregyházi képeket. 
Tehát teljességgel beautomatizált marketing. Én azt gondolom, ez nagymértékben 
hozzájárul az ágazat visszaállításának sikerességéhez. Az látszik, ha adatalapon 
marketingtevékenységet végzünk, akkor az átlagos növekedés több mint kétszeresét 
tudjuk biztosítani ezzel a módszertannal.  

A Kisfaludy-programról néhány szót. A program nagyjából kifutóban van, erről 
beszélgettünk, összesen 17 ezer darab fejlesztés kapott több mint 346 milliárd forint 
támogatást. Mi azt gondoljuk, hogy amit szerettünk volna elérni a vidéki 
Magyarországon, azt elértük. Tehát tulajdonképpen a Turisztikai Ügynökség fókusza 
ettől az évtől átkerül a fejlesztésekről a direkt értékesítésre - nem is marketinget 
mondok, hanem értékesítést -, tehát gyakorlatilag ebben az évben a repülőtér 
megvásárlását nagy örömmel véve azt gondoljuk, hogy minden létező forrásunkat 
értékesítési tevékenységre szeretnénk fordítani, szeretnénk azt elérni, hogy a 
Magyarországra érkező legalacsonyabb költési hajlandóságú turisták helyett egyre 
inkább magasabb költésű turistákat tudjunk az országba csábítani. Azt lássuk - egy 
számot mondok -, hogy egy átlagos olasz fiatal Budapesten naponta, mondjuk, 20 ezer 
forintot költ, egy amerikai pedig 70 ezer forintot naponta. Igazából azt szeretnénk 
elérni, hogy inkább amerikai vagy inkább jobban költő turistákat tudjunk 
Magyarországra vonzani.  

Szálláshely-minősítés. Ezt is nagyon fontosnak tartom. Könnyid úr, mielőtt 
vezérigazgató lett nálunk, vezette ezt a testületet. Tehát a Magyar Turisztikai 
Minőségtanúsító Testület névre keresztelt társaságunk gyakorlatilag folyamatosan 
végzi a szálláshelyek minősítését, eddig 18 ezer darab szálláshelyen jártak az ellenőrök, 
16 ezer darab magánszálláshely, 700 darab szálloda, körülbelül ez az arány, és 
folyamatosan végezzük a tevékenységet. Én nagyon jónak tartom azt, hogy végre a 
fogyasztók számára az a fajta védjegyrendszer, ami korábban volt, hogy volt napraforgó 
meg hátizsák… - most mindenki egytől öt csillagig kap egy minősítést, és mindenki 
számára egyértelmű lehet, hogy milyen várakozással tud az adott szálláshelyre 
elérkezni.  
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A balatoni közösségi közlekedéssel kapcsolatban. Történelmi léptékűnek tartjuk 
azt, hogy a Bahart holnapután hivatalosan is hadrendbe állítja a négy új hajóját; 40 éve 
nem történt hasonló a Balatonnál. Azt gondoljuk, hogy a két komppal és a két 
katamaránnal legalább egymillió turistát fogunk ebben az évben szállítani. Szerintem 
a legkorszerűbb hajók érkeztek Európába, a károsanyag-kibocsátása gyakorlatilag 
minimális, és a legmodernebb technikával vannak felszerelve. Most csütörtökön 10 
órától hivatalosan is hadrendbe áll a két komp és a két katamarán, Szántód-Tihany és 
Badacsony-Fonyód desztinációban.  

Ami talán még fontos, hogy nagyon készülünk az oszakai világkiállításra, ez ’25 
áprilisa és októbere között lesz megrendezve. Itt gyakorlatilag 30 millió látogatót vár a 
kiállítás 150 országból. Itt is épül a magyar pavilon, az első három-négy között kezdtük 
el az építését. Én azt gondolom, hogy egy sikeres kiállítást fogunk tudni szervezni 
jövőre Osakában. Illetve nagyon készülnek, főleg Könnyid vezérigazgató úr mellettem, 
hogy az EU soros elnökséggel kapcsolatban gyakorlatilag a digitalizáció, az adatvezérelt 
turizmusirányítás témakörben, azt gondoljuk, fogunk tudni értelmes konzultációkat 
lefolytatni az uniós tagállamok hasonló ágazatért felelős vezetőivel.  

Ami fontos lehet még: Nagy Márton miniszter úrhoz került január 1-jén a 
turizmus szakmai felügyelete. Miniszter úr rögtön összehívott egy tanácsadó testületet, 
márciusban le is ültünk összesen 33 darab szakmai szervezet képviselőjével, és a 
következő évben a salesmarketing-tevékenység megerősítése mellett a dereguláció 
kerül napirendre. Tehát itt azt szeretném jelezni, hogy az első négy előterjesztésünk el 
is készült: részben a felszolgálási díj áfatartalmával kapcsolatban, az állatkerti 
belépőjegy áfamentességével kapcsolatban, a reprezentációs adó ráfordításaival 
kapcsolatban és „A közbiztonság növelése a bulinegyedben” című előterjesztésünk. 
Tehát mi a következő néhány hónapban körülbelül száz darab olyan dolgot szeretnénk 
a vállalkozókkal közösen a kormány elé terjeszteni, ami az életüket megkönnyíti. Tehát 
minden adminisztrációs terhet, minden felesleges bürokratikus dolgot szeretnénk 
kivezetni az ágazat életéből. És ebben Nagy miniszter úrnak miniszterelnök úrtól 
felhatalmazása van. Tehát salesmarketing-tevékenység és dereguláció, ez áll a 
Turisztikai Ügynökség következő néhány hónapjában a fókuszban. És egyébként 
örömmel veszem - nem tudom, elnök úr, lehet-e ilyet javasolni -, ha a képviselő 
uraknak, hölgyeknek esetleg van javaslatuk, ami a vállalkozások életét megkönnyíti, 
akkor most a kormányzat nyitott arra, hogy jelentős mértékben deregulálja az ágazatot 
terhelő bürokratikus akadályokat.  

Ennyit szerettem volna elmondani. Köszönöm szépen a lehetőséget, és állok 
rendelkezésre, ha bármilyen kérdés van.  

Kérdések, válaszok 

ELNÖK: Köszönöm, elnök úr, a részletes beszámolót. Most pedig 
képviselőtársaimé a lehetőség, hogy az elhangzottakkal kapcsolatosan vagy bármilyen 
turisztikai kérdésüket feltegyék, ha van. Parancsoljanak! (Jelzésre:) Szatmáry Kristóf! 

 
SZATMÁRY KRISTÓF (Fidesz): Köszönöm szépen. Tisztelt Bizottság! Elnök Úr! 

Szeretettel köszöntök mindenkit itt az egyik olyan témában, amiben, azt gondolom, 
nagyon régóta dolgozunk együtt. Én nagyon szépen köszönöm a beszámolót elnök úr 
és vezérigazgató úr prezentációjában. A szakmát jól ismerők tudják jól, hogy nem volt 
könnyű a tavalyi év, előtte meg a Covid miatt nem volt könnyű, tehát nem vagyunk egy 
könnyű időszakon túl, de az ágazat stabilitását mi sem bizonyítja jobban, mint hogy 
ezeket a nagyon nehéz éveket, ha lehet így mondani, részben állami támogatásnak és 
részben a szabályozásnak köszönhetően a szektor túlélte, és egy optimista szezonkezdet 
előtt vagyunk ma együtt. Én azt gondolom, hogy ebben sok közös munkánk van benne. 
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És itt több tízezer hazai vállalkozásról és több tízezer magyar család megélhetéséről 
beszélünk.  

Én két témát hoznék ide. Elnök úrral sokat egyeztettünk, sok szakmai segítséget 
kaptunk az épp a parlament előtt fekvő, úgymond, Booking-törvény - nevezzük 
így - kapcsán. Itt elindult az európai uniós folyamat, itt a benyújtott javaslatnak vannak 
olyan részei, amit notifikációra ki kellett küldenünk az Európai Unióba. Nem hoznám 
ide a törvény minden részletét, de a parlamenti vitában - és érdekes módon itt a 
kormánypárti és az ellenzéki képviselők nagy egységben támogatták ezt a javaslatot - 
egy kérdés merült fel, és azért hozom ide, mert pont a notifikáció miatt van még időnk 
kitárgyalni ezt, van időnk beszélni erről.  

Amellett, hogy jó néhány szigorítás bekerül a szálláshely-közvetítők 
tevékenységével kapcsolatban, felmerült az, hogy valamilyen módon korlátozzuk-e a 
szálláshely-közvetítők díját, tehát hogy a szálláshely-közvetítők Magyarországon 
maximum mekkora díjat kérhetnek el. A mi ismereteink ebben nem teljesen pontosak, 
lehet, hogy itt majd kérnénk segítséget az ügynökségtől, ez 8 százaléktól a 28 százalékig 
terjed. Itt érdemes talán az Airbnb-t is megnézni, hogy ott hogyan van, illetve érdemes 
megnézni ennek a jogi hátterét, hogy belevághatunk-e egy ilyen szabályozásba.  

Mivel én mindent azon a szemüvegen keresztül is nézek, hogy kik a hazai 
vállalkozók és kik a nemzetközi szereplők ezen a piacon, itt azt látjuk, hogy talán egy 
kivétellel mindenki nemzetközi szereplő ezen a piacon, tehát nagyobb a késztetés arra, 
hogy ezt szabályozzuk. De érdemes lenne megnézni, hogy megpróbáljuk-e vagy be 
tudjuk-e ezt terelni bizonyos keretek közé, hiszen itt arról van szó, hogy ez egy tiszta 
bevételt vesz el, főleg a hazai kis- és középvállalkozásoktól, és vannak valóban elég 
elrettentő példák, hogy akár 20 százalék fölötti tiszta hasznot is levesznek ezek a 
közvetítők. 

A másik témáról, amit az elnök úr idehozott, sokszor beszéltünk már, ugyanis 
azt gondolom, hogy az NTAK-rendszer az ágazat kifehérítésében, tisztításában nagy 
lépést tett előre. De én itt mindig fölvetem, és erről majd érdemes lesz itt a szezon elején 
egy szakmai egyeztetést is tartani, hogy azért az NTAK-rendszer adatszolgáltatásában 
van egy-két olyan pont, amivel segíthetnénk a hazai vállalkozókat. Mindig el szoktam 
mondani, hogy amikor megkérdezzük a külföldi vendégeket az édesanyjuk nevéről, 
hogy ezt felvigyük a rendszerbe, akkor általában nagy kerek szemekkel szoktak nézni a 
külföldiek, mert ott ezt nem szokták feltüntetni, és okoz némi adminisztratív 
problémát. De van pár apróbb dolog, ez inkább csak a finomhangolása lehet a 
rendszernek.  

Én is azt gondolom, hogy a rendszer alapvetően nagyon hasznos és nagyon sok 
információt szolgáltat, de érdemes a szezon elején megnézni, hogy ha ebben van 
tennivalója a törvényhozásnak, akkor ezt a munkát mi is nagyon szívesen segítjük. 
Köszönöm. 

 
ELNÖK: F. Kovács Sándor képviselő úr! 
 
F. KOVÁCS SÁNDOR (Fidesz): Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Bizottság! 

Elnök Úr! Vezérigazgató Úr! Én nagyon szerencsés helyzetben vagyok, hogy egy olyan 
régióból jövök - nem választás alapján -, a Tisza-tó régióból, amely nagyon nehezen fér 
be akár a Turisztikai Ügynökség látókörébe, hiszen vendégéjszakák szempontjából nem 
egy fajsúlyos terület, ellenben az aktív turizmus részéről igen, ami a turizmus része, de 
szálláskiadással és vendégéjszakákkal igazából nem nagyon mérhető. Egy rakás olyan 
dolog van, amit, én azt gondolom, át kellene tekinteni a közeljövőben. Hiszen mit 
kezdünk az ilyen típusú régiókkal?  
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Egyre több turista, aktív turista jelenik meg, kerékpáros, vízi-, pihenő turista, de 
mivel ez egy 42 éve létrejött mesterséges tó, igazából a hagyományos szállodák, 
szálláshelyek nem épültek még ki. De mindenképpen van egy rakás olyan dolog, amivel 
szerintem közösen kellene foglalkozni, ami jól indult, de zátonyra futott; a 
nyaralóhajózás, hogy kezdjünk-e vele valamit, fel tudjuk-e éleszteni, ha igen, akkor 
milyen módon, hogy kellene újragondolni ezt az egész történetet. Én már megkerestem 
a különböző tárcákat, hogy a nyári szezonidőben a kerékpáros turizmus számára meg 
kell teremteni a vonatközlekedést. 

Én igazából csak azt kérném, hogy legyen alkalom leülni a kollégákkal, hogy az 
ilyen típusú régiókkal, mint a Tisza-tó, mit tudunk kezdeni, hogy tudjuk igazából a 
magyar turizmus rendszerébe beépíteni, hiszen az adottságok megvannak, még friss és 
felfedezésre váró terület, tehát nincs még az az ingatlanboom - de már érezhető -, mint 
a Balatonnál. Már érezhető az, hogy a Balatontól jönnek befektetők a Tisza-tóhoz, de 
igazából ez még egy friss terület, aminél még most lehet igazából nagy lehetőségeket 
találni.  

Én igazából azt kérném, hogy mivel van egy rakás megoldandó probléma, én 
ezekkel kapcsolatban iránymutatást, időpontot vagy lehetőséget kérnék, hogy üljünk le 
a szakemberekkel, és nézzük meg, hogy milyen irányba menjünk a következő öt-tíz 
évben. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm. Van-e további kérdés a bizottsági tagok vagy a jelen lévő 

képviselők részéről? (Senki sem jelentkezik.) Amennyiben nincs, akkor néhány 
megjegyzést engedjen meg, elnök úr, és akkor át is adom a szót a válaszokra. 

Szatmáry képviselőtársam beszélt az NTAK-ról. Abszolút egyetértek azzal, hogy 
a rendszer jó, a finomhangolás az egy örök feladat ebben. Viszont szeretném kiemelni 
azt, hogy ez szinte egy teljesen egyedi rendszer Európában és a világon, vannak hasonló 
rendszerek, de én azt gondolom, hogy világszinten éllovasok vagyunk, és én úgy vélem, 
hogy ennek a pozitív hatásait, ennek a lehetőségeit még messze nem aknáztuk ki 
teljesen, tehát ebben még további potenciál látható. 

Én azt kérdezném az elnök úrtól, hogy a turizmusstratégiánkban célul tűztük ki 
2030-ra ezt az 50 millió vendégéjszakát. Hogy látja, lehetséges-e ennek az elérése úgy, 
hogy néhány évet, fogalmazzunk úgy, nehezített pályán kellett megtenni?  

Végül szeretnék én is köszönetet mondani a Booking-törvény kapcsán a sok 
segítségért, amit kaptunk. Amit elnök úr említett, hogy a következő években 
adminisztrációcsökkentési célból közel száz javaslatuk lesz, azt gondolom, mondhatom 
bátran a bizottság tagjai nevében, hogy várjuk ezeket, és az országgyűlési munkában, a 
törvényhozásban természetesen örömmel kapcsolódunk be majd ezeknek a 
tárgyalásába.  

Ha további kérdés nincs (Senki sem jelentkezik.), akkor átadnám a szót.  
 
DR. GULLER ZOLTÁN igazgatósági elnök (Magyar Turisztikai Ügynökség): 

Köszönöm szépen. Szatmáry képviselő úrnak mondom, a Booking-törvényt még az 
ételfutárokkal lehetne kiegészíteni, ami szintén a vendéglátóhelyeknek komoly 
probléma, ez az ételfutárok kérdésköre, és hasonlít ehhez. Én azt gondolom, hogy ezt 
mindenképpen nézzük meg, tehát van bennünk nyitottság. Ezen mi is gondolkodtunk, 
ha belegondolunk abba, hogy ma egy átlagos vendéglátóhelytől, azt hiszem, az 
ételfutárok is levesznek 20-23 százalékot. Ha lehet ezt szabályozni - nem tudom, ezt 
meg kell nézni -, bennünk abszolút nyitottság van. Megnézzük, utánanézünk, hogy 
uniós szinten lehet-e kezelni ezt a kérdést, de nagy szükség volna erre, azt gondolom, 
ha van rá lehetőség. 
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Az NTAK-ügyben megnézzük azt, hogy hogyan lehet egyszerűsíteni. Ebben, azt 
kérem, hogy ha lehet, konkrét javaslatokat várunk. Én is látom, hogy néha lehet, hogy 
a munkatársaim adatgyűjtési, hogy mondjam, jó szándéka nem hozott mindig életszerű 
eredményeket. Ha lehet egyszerűsíteni, van bennünk szándék, de semmiképp nem cél 
az, hogy vendéglátóhelyek ne tudják - mondjuk főleg egy büfés a Balaton partján 
nyáron, erről sokat beszélgettünk egymással - kiszolgálni a vendégeket. Tehát ezt mi is 
megnézzük, és teszünk erre érdemi javaslatot. 

A Tisza-tó ügyében pedig üljünk le, én azt tudom javasolni, tehát bennünk van 
nyitottság. Én azt gondolom, hogy a legfontosabb feladat a sales, hogy kezdjünk el 
végre eladni. Fejlesztési forrásokkal nem nagyon rendelkezünk ebben az évben, de azt 
gondolom, hogy egyszerűsítéssel, értékesítéssel sokat tudunk tenni a térségért. Mi 
állami alkalmazottak vagyunk, tehát, hogy mondjam, az a dolgunk, hogy konzultáljunk, 
egyeztessünk, beszéljünk. 

Elnök úrnak válaszul pedig azt tudom mondani, hogy a 2030-as célt, ha nem 
tört volna ki az orosz-ukrán konfliktus, a gázai konfliktus, illetőleg a Covid, akkor már 
elértük volna. Én nem szeretnék 2030-ig várni ezzel az 50 milliós vendégéjszakával. 
Idén 43 millió vendégéjszakát tervezünk, ha a repülőtér megvan, hiszek abban, hogy 
jövőre jelentős növekedést fogunk elérni, hiszen számtalan új járatot szeretnénk a 
repülőtérről elindítani. Ahogy a szerződés alá lesz írva, és ahogy a magyar állam be tud 
lépni a repülőtérre… - azt kell látni, hogy a repülőtársaságoknál, légitársaságoknál egy 
évvel később tudunk eredményt elérni. Idén tárgyalunk, jövőre lesznek új járatok, én 
remélem, hogy ezt’26-ig el tudjuk érni, hacsak nem történik valami újabb. De talán 
most már mindenen túl vagyunk, nem? Eddig volt már Covid, energiaválság és háborús 
konfliktus. Reméljük, hogy most már nem fog történni semmi, és akkor ez’26-ig is 
elérhető lesz, de 2030-ig, minden józan ésszel felfogva, be fog ez a vonat futni az 
állomásra. 

Köszönöm szépen, hogy itt lehettem. 
 
ELNÖK: Köszönöm, elnök úr. Amennyiben nincs több felszólalási igény, a 

napirendi pont tárgyalását lezárom. Köszönöm az igazgató úrnak és elnök úrnak, hogy 
eljöttek a bizottsághoz. Már előre szeretném jelezni, hogy majd 2025-ben is nagy 
tisztelettel és szeretettel meg fogjuk hívni önöket. 

Az ülés berekesztése  

Amennyiben az egyebek között képviselőtársaimnak nincsen észrevétele (Senki 
sem jelentkezik.), akkor így a mai albizottsági ülést lezárom.  

Tájékoztatom a bizottságot, hogy 11:30-kor a Gazdasági Bizottság ülésével 
folytatjuk. Köszönöm mindenkinek a munkáját.  

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 10 óra 40 perc) 

  Barcza Attila 
az albizottság elnöke 

Jegyzőkönyvvezetők: Podmaniczki Ildikó és Farkas Cecília 
 


